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یادداشت

امنیت غذایی در ایران
فاصله معنادار با اهداف سند چشم انداز ۱۴۰۴ 

و چالش های پیش روی دولت چهاردهم

بر مبنای «سند چشــم  انداز جمهوری اسلامی ایران در افق ۱۴۰۴»، 
ایــران باید دارای جایگاه اول اقتصادی، علمی و فناوری در ســطح 
منطقه قرار گیرد تا رفاه، سلامت و امنیت غذایی تضمین شده باشد. چشم انداز، 
ســندی اســت که رئیس جمهور پزشــکیان به عنوان میثاق دولتش از آن یاد 
می کند اما شــاخص ها نشــان می دهد کشــور در بخش امنیت غذایی فاصله 

معنی داری با آنچه در سند چشم انداز تصویر شده است، دارد.
کفایت تأمین انرژی غذایی شــاخصی اســت که با توجه به هرم ســنی و 
جنسی در هر کشور و میزان انرژی غذایی مورد نیاز آنها، به طور سرانه محاسبه 
می شود. براساس آمار فائو، میانگین این شاخص حد فاصل ۲۰۲۱-۲۰۲۳ برای 
ایران ۱۲۱ درصد محاســبه شده اســت. در مقایسه، کشــورهای منطقه نظیر 
رژیم غاصب صهیونیستی ۱۶۶درصد، آذربایجان و کویت ۱۴۱درصد، عربستان 
۱۳۶درصد، ارمنستان ۱۳۵درصد، ترکیه ۱۳۳درصد، امارات ۱۲۷درصد و عمان 
با ۱۲۶درصد در جایگاه بالاتری نســبت به ایران قرار گرفته اند. ازاین رو به لحاظ 
فراهمی غذا هشت کشور یادشده، غذای بیشتری نسبت به ما فراهم کرده اند.

میزان پروتئین یکی از مهم ترین معیارهایی است که کیفیت غذای توزیعی 
در کشــور را مشــخص می کند. بر مبنــای آخرین آمار فائــو، میانگین پروتئین 
توزیع شــده در کشور در حد فاصل ۲۰۲۰-۲۰۲۲ میلادی، ۸۲٫۴ گرم به ازای هر 
نفر در روز بوده اســت. این میزان برای رژیم غاصب صهیونیســتی ۱۳۶، قطر 
۱۱۷، ترکیه و امارات ۱۱۵، کویت ۱۱۳، ارمنســتان ۱۰۸، آذربایجان ۹۸، عربستان 
۹۳ و عمــان ۹۱ گرم بــه ازای هر نفر در هر روز بوده و در نتیجه این کشــورها 
پروتئین بیشتری نسبت به ما توزیع کرده اند. به بیان ساده ما هم غذای کمتری 
را نسبت به منطقه برای اســتفاده در سبد خانوار ایرانی توزیع کرده ایم ضمن 

اینکه این غذای کمتر، کیفیت پایین تری نیز داشته ا ست.
عامــل مهم بعــدی در امنیت غذایی، دسترســی اقتصادی به غذاســت. 
شــاخص «تولید ناخالص داخلی ســرانه براســاس برابری قدرت خرید»، در 
مقام مقایســه می تواند تصویر روشنی از توانایی خرید ایرانیان ارائه دهد. این 
شــاخص براساس آمار بانک جهانی در ســال ۲۰۲۲ برای هر ایرانی ۱۵هزارو 
۵۰۰ دلار بوده است. قطر، امارات، کویت، عربستان، عمان، ترکیه، آذربایجان و 
ارمنستان در این شاخص، جایگاه بالاتری نسبت به ایران دارند. برای مثال این 
شــاخص برای قطر بیش از هفت برابر نسبت به ایران محاسبه شده است. به 
این  ترتیب ایرانیان قدرت خرید به مراتب کمتری نسبت به کشورهای ذکرشده 

داشته اند.
غــذای کمتر، غذای باکیفیت کمتر و پول کمتر برای تهیه غذا، ســه عاملی 
اســت که منجر به سوء تغذیه می شود. بر مبنای آخرین آمار سازمان بهداشت 
جهانی در سال ۲۰۲۳ میلادی، ۶٫۵ درصد مردم ایران دچار سوءتغذیه بوده اند، 
ایــن میزان بیش از دو برابر کشــورهایی مانند ترکیه، کویت، قطر، ارمنســتان، 
آذربایجان و رژیم غاصب صهیونیســتی است. شیوع ســوءتغذیه در ایران، در 

مقایسه با رقبای منطقه ای، نگران کننده است.
بنابراین نه تنها اهداف ســند چشم انداز محقق نشده و ایران رتبه اول را به 
لحــاظ امنیت غذایی در منطقه ندارد، بلکه فاصله  معنی داری با کشــورهای 
منطقه دارد. از آنجــا که امنیت غذایی زیربنای امنیــت اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و سیاسی کشــور است، این فاصله معنی  دار میان جمهوری اسلامی 
ایران و رقبای منطقه  ای آن، می  تواند به کاهش امنیت ملی جمهوری اسلامی 
ایران در آینده منجر شــود. اما این همه خطر نیســت؛ خطر بزرگ تر آنجاست 
که همین وضعیت بحرانی فعلی نیز براســاس شاخص های پایداری و ثبات، 
وضعیت شــکننده ای است. بخش کشــاورزی که متولی اصلی امنیت غذایی 
در کشور اســت، وضعیت تولید در بخش کشــاورزی به دلیل مجموعه ای از 
عوامل محیطی، اقتصادی و اجتماعی ناپایدار است. تغییرات اقلیمی و بحران 
(منابع) آب از اصلی ترین دلایل اســت که پیامد اســتفاده بی رویه از منابع آب 
زیرزمینی، فرسایش خاک، فرونشست زمین و کاهش کیفیت زمین های زراعی 
اســت. فرسایشــی که شــش برابر میانگین جهانی اســت. در بعد اقتصادی 
کمبود ســرمایه گذاری در بخش کشــاورزی، نبود حمایت هــای مالی کافی از 
کشاورزان، توقف در فناوری های گذشته، فرسودگی ناوگان مکانیزاسیون کشور 
و همچنین بازارهای ناپایدار برای محصولات کشــاورزی به صورت درهم تنیده 
بر آتش ناپایداری کشاورزی دمیده است. رشد منفی بخش کشاورزی براساس 
حســاب های ملی فصلی مرکز آمار ایران در هفت فصل متوالی (از بهار ۱۴۰۱ 
تا زمســتان ۱۴۰۲) گــواه این مدعاســت. در بعد اجتماعی تشــدید مهاجرت 
روســتاییان و کاهش نیروی کار در مناطق روســتایی و رویگردانی نسل جوان 
از کشــاورزی نیز به ناپایداری تولید در آینده دامن زده است. ترکیب این عوامل 
منجــر به کاهش تولیــد، افزایش هزینه ها، و در نتیجه کاهش ســودآوری در 
بخش کشــاورزی شــده و در صورت ادامه روند فعلی، کشور را دچار بحرانی 

بی بازگشت خواهد کرد.
رئیس جمهور پزشــکیان بــرای مواجهه با این وضعیــت، ناچار از اصلاح 
حکمرانی امنیت غذایی در کشــور اســت. در حال حاضــر حکمرانی امنیت 
غذایی جمهوری اســلامی ایران شرایط پیچیده و منحصر به فردی دارد. متولی 
اصلی امر تولید غذا در کشور وزارت جهاد کشاورزی است اما تصمیمات حوزه 
بهداشت و ســلامت غذا، بازرگانی غذا، یارانه  های تولید، حمایت  های غذایی، 
اســتانداردهای غذایی، بازار مواد غذایی، آموزش کشاورزی، مدیریت روستایی 
و تخصیص منابع تولید از جمله آب، انرژی و... در دستگاه  ها و وزارتخانه  های 
دیگــر صورت می  پذیرد. تداوم ایــن عملکرد جزیره  ای و ایــن مدل حکمرانی 
چندپاره، با توجه به شــرایط جهانی از یک سمت و مطالبی که در بالا به آنها 
اشــاره شد از سمت دیگر، وضعیت نگران  کننده   و هشدارآمیزی را برای امنیت 

غذایی و امنیت ملی کشور تصویر می کند.

سیاست کربن صفر
 و مصرف سوخت های فسیلی

بیست وهشتمین نشست اقلیمی سالانه سازمان ملل متحد (معروف 
بــه کاپ ۲۸) که دولت هــا در آن درباره روش هــای محدودکردن و 
آمادگی برای تغییرات اقلیمی آینده بحث و تبادل نظر می کنند، از ۳۰ نوامبر 
تا ۱۲ دسامبر سال ۲۰۲۳ در کشور امارات متحده عربی برگزار شد و در آن به 
طور تلویحی تکلیف ســوخت های فسیلی روشــن شد، به طوری که کاهش 
تدریجی اســتفاده از این نوع سوخت ها در دســتور کار دولت ها قرار گرفت. 
گرچــه هم زمان در این اجلاس راه های دورزدن مصوبات برای تولیدکنندگان 
این نوع سوخت ها باز گذاشته شده، اما این تصمیم، آغازی رسمی برای گذار 
از انواع ســوخت های فســیلی و حرکت به ســوی انرژی های پاک محسوب 

می شود.
تأکید و تمرکز بر اســتفاده از انرژی های پاک به جایی رســید که قریب به 
صد کشــور، از سه برابرشدن ظرفیت های انرژی های تجدیدپذیر تا سال ۲۰۳۰ 
حمایت کردند، به طوری که سیاســت انرژی درباره روند حاکم بر اســتفاده 
از ســوخت های فسیلی، مشــهور به کربن صفر در نهایت تا سال ۲۰۵۰ باید 

عملیاتی شود.
اما با وجود چنین تصمیمی، دنیا رکورد جدیدی را در سال ۲۰۲۳ از منظر 
مصرف انرژی و انتشــار گازهای گلخانه ای تجربه کرد. سال ۲۰۲۳ به عنوان 
دومیــن ســال پیاپی، رکورد مصرف جهانی انرژی شکســته شــد و با رشــد 
دو درصدی به ۶۲۰ اکســا ژول رسید. نرخ رشــد، ۰/۶ درصد بالاتر از میانگین 
۱۰ ســال گذشته و پنج درصد بالاتر از دوران قبل از همه گیری کرونا در ۲۰۱۹ 
برآورد شــد. اما با وجود افزایش مصرف انرژی، مصرف سوخت های فسیلی 
نیز در این ســال در مقایســه با ۲۰۲۲ از ۸۱٫۹ درصد به ۸۱٫۵ درصد کاهش 

پیدا کرد.
انتشار دی اکســید کربن از منابع سوخت های فسیلی که کماکان به عنوان 
مهم ترین منبع این انتشار شناخته می شود، به ۸۷ درصد کل میزان انتشار در 
ســطح جهان رسید. در سال ۲۰۲۳ انتشار گازهای گلخانه ای مرتبط با بخش 

انرزی برای نخستین بار به ۴۰ گیگا تن برآورد شده است.
مصــرف نفت به عنوان مهم ترین منبع انتشــار و پر مصرف ترین ســوخت 
فسیلی، در سال ۲۰۲۳، روند صعودی خود را حفظ کرده و با ۱۹۸ اکسا ژول 
مجددا در صدر ســوخت های فسیلی قرار گرفت، به طوری که با ۹۶ میلیون 
بشکه در روز به رکورد جدیدی در تولید رسید. اما شاید تثبیت تقریبی مصرف 
گاز طبیعی در ســطح جهــان از دلایل عمده کاهش مصرف ســوخت های 

فسیلی در سال گذشته باشد.
گرچــه جهــان رکورد جدیــدی را تجربه کرد و مصرف نفــت از مرز صد 
میلیون بشــکه در روز عبور کرد اما تقاضای گاز طبیعی در سال ۲۰۲۳ تقریبا 
ثابــت ماند و تنها یک میلیــارد مترمکعب افزایش پیدا کــرد که در مقیاس 

جهانی تغییر چشمگیری نیست.
چنین افزایشــی در مقایسه با کاهش تقاضای ۰/۴ درصدی یعنی معادل 
۱۵ میلیارد مترمکعب که در ســال ۲۰۲۲ روی داد، چشــمگیر نبوده و برای 
جبران کافی نیســت. عرضه و تقاضا در اروپا نیز دچار کاهش چشــمگیری 
بود به طوری که تقاضای گاز طبیعی در ۲۰۲۳ در اروپا به پایین ترین ســطح 
خود از ســال ۱۹۹۴ رسید و کاهشــی برابر با هفت درصد معادل ۳۴ میلیارد 
مترمکعب را نشــان داد. به طور مشــابه نیز تولیــد گاز در این منطقه هفت 
درصد کاهش داشــت که عمدتا در کشورهای نروژ، انگلستان و هلند اتفاق 

افتاد.
در منطقه آسیا–پاســیفیک نیز تقاضا حدود دو درصد افزایش داشت که 
این تقاضا به واســطه افزایش تقاضای چین رخ داد. هند نیز به واسطه رشد 
اقتصادی نسبتا خوب و افزایش مصرف انرژی، هفت درصد رشد تقاضا را در 

بخش گاز طبیعی شاهد بود.
دربــاره انتقال گاز طبیعی و صــادرات، مهم ترین تغییر در تجارت گاز بین 
اروپا و روسیه رخ داد. واردات گاز اروپا از روسیه از ۴۳ درصد در ۲۰۲۱ به ۲۳ 
درصد در ۲۰۲۲ کاهش یافت و در ۲۰۲۳ به ۱۴ درصد رسید که بعد از نروژ و 

آمریکا در مقام سوم تأمین کننده گاز اروپا محسوب می شود.
صادرات «ال ان جی» از آمریکا رشــد چشــمگیری از خود نشان داده و از 
۰/۲ میلیارد مترمکعب در سال ۲۰۱۳ به ۱۱۴ میلیار مترمکعب در سال ۲۰۲۳ 
افزایش داشته است. این رشــد صادرات باعث شده تا آمریکا بالاتر از قطر و 

استرالیا به عنوان بزرگ ترین صادرکننده «ال ان جی» شناخته شود.
مشــابه تولید و مصرف نفت خام، زغال سنگ هم به رکوردهای جدیدی 
در ۲۰۲۳ دست پیدا کرد و در تضاد با آنچه کشورهای شرکت کننده در «کاپ 
۲۸» تصمیم گرفتند، باعث نگرانی طرفداران محیط زیســت شد. تولید زغال 
ســنگ در ۲۰۲۳ به بالاترین حد خود یعنی ۱۷۹ اکسا ژول برآورد شده است. 
چهار کشور استرالیا، چین، هند و اندونزی عهده دار حدود ۹۷ درصد از تولید 
منطقه آسیا–پاســیفیک هســتند که این منطقه در ســطح جهان حدود ۸۰ 
درصد زغال ســنگ تولیدی را برعهده دارد. چین در این میان به تنهایی نیمی 
از زغال ســنگ جهان را تولید می کند در مقابل آمریکای شــمالی، مرکزی و 
جنوبی به همراه اروپا در مقایســه با ۲۰۲۲ شــاهد کاهش تولید زغال سنگ 
بودند. آنچه مهم به نظر می رسد، مصرف جهانی زغال سنگ برای نخستین 
بار به ۱۶۴ اکســا ژول برآورد شــده اســت. این رقم ۱/۶ درصد در مقایسه با 
۲۰۲۲ و هفت برابر بالاتر از میانگین نرخ رشــد ۱۰ ســال گذشته گزارش شده 
اســت. چین در ســال با مصرف ۵۶ درصد، به عنوان بزرگ ترین مصرف کننده 

شناخته  شده است.
مرور آنچه به تولید و مصرف ســه سوخت مهم فسیلی مربوط می شود، 
شاید تلنگری بر تولید و مصرف انرژی در داخل کشور باشد. انواع «ناترازی ها» 
به همــراه محدودیت ها و پروتکل های بین المللی درباره حرکت به ســوی 
انرژی های پاک باعث شده تا دهه آینده، چالشی مهم پیش روی کشور ما قرار 
گیــرد. از اکنون باید به فکر حضــور در «کاپ ۲۹» جمهوری آذربایجان بوده 
و گزارشی دقیق از وضعیت انتشــار کربن داشته باشیم. به یاد داشته باشیم 
که گرچه کشــوری مانند چین در مصرف انواع ســوخت های فسیلی سرآمد 
است اما حرکت به سوی انرژی های تجدید پذیر را هم با جدیت آغاز کرده، به 
طــوری که نزدیک به ۸۰ درصد تجهیزات تولید انرژی های تجدیدپذیر در این 
کشور ساخته شــده و بر اساس آخرین آمار، استفاده خودروهای برقی در این 

کشور از خودروهای با موتورهای متداول پیشی گرفته است.
تجربه چین به عنوان کشــوری که در مصرف انرژی های فســیلی سرآمد 
بوده و هم زمان همراه با سیاســت کربن صفر پیش مــی رود، می تواند برای 
کشور ما الگویی مناسب باشد. از یاد نبریم که تا ۲۰۳۰ تنها شش سال فاصله 

داریم؛ پس از هم اکنون به فکر باشیم.
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 رومینا یکی از قربانیان قتل های ناموسی و قتل با آگاهی به مجازات حداقلی پدر   �
است. شما آن زمان معاون امور زنان بودید و مسئله را در هیئت دولت مطرح کردید؛ 
نتیجــه تدوین لایحه رومینا بود. قدری درباره آن فضــا توضیح دهید و لایحه به کجا 

رسید؟
قتل های ناموسی یا قتل های داخل خانواده، عمدتا توسط مردان اتفاق می افتد و 
از موضوعاتی اســت که در آمار و مطالعات اجتماعی بسیار به چشم می خورد و به 
همین دلیل باید مورد توجه جامعه امروز ما باشــد. همان موقع خواستیم لایحه ای 
تنظیم شود تحت عنوان تشدید مجازات پدر درخصوص قتل فرزند. یکی از مشکلات، 
این اســت که وقتی چنین قتلی رخ می دهد؛ پدر خودش ولی دم اســت و نمی تواند 
خودش برای خودش قصاص بخواهد و لذا بحث قصاص منتفی می شود و این یکی 
از معضلات تشدید مجازات (پدر در صورت قتل فرزند) بود البته اگر قصاص بخواهیم. 
لایحه تنظیم شــد و به دولت رفت و دولت و کمیسیون لوایح روی آن کار کردند و به 
فاصله کمتر از یک ماه دولت دوازدهم این لایحه را تصویب کرد و به مجلس رفت. 
البته با قوه قضائیه هماهنگ کردیم؛ زیرا لوایحی که جنبه جرایم کیفری داشته باشد 
حتما باید با قوه قضائیه هم هماهنگ شــود. قــوه قضائیه قدری لایحه را تغییر داد، 
دولت کلیات لایحه را در نظر گرفت و نهایتا با امضای رئیس جمهور به مجلس رفت. 
مفهوم کار ما مشخص بود؛ تشــدید مجازات پدر، اینکه پدر تصور نکند اگر دست به 
چنین کاری بزند، مجازاتی در انتظارش نیست. فکر می کردیم اگر این لایحه (رومینا) 

قانون شود می تواند به اصلاح این مناسبات در داخل خانواده ها کمک کند.
 چه اتفاقی برای لایحه رومینا افتاد؟  �

لوایحــی که دولت دوازدهم به مجلس می فرســتاد با عدم اعلام وصول مواجه 
می شــد. وقتی لوایح اعلام وصول نشــود یعنی معطل می ماند. پنج شش ماه طول 
کشــید تا این لایحه اعلام وصول شــد. همزمــان لایحه تأمین امنیت زنــان در برابر 
خشــونت را هم فرســتاده بودیم و پیگیر هر دو لایحه بودیم، اما اتفاقی در رابطه با 
لایحه رومینا رخ نداد و مجلس اقدام خاصی نکرد. کار در پستوهای مجلس متوقف 
مانده اســت. می شــود از دولت چهاردهم انتظار داشــت که این لایحه را در لیست 
لوایحی که دولت تأیید می کند و خواهان پیگیری شــان در مجلس اســت، قرار دهد. 
امیدواریم لایحه تأمین امنیت زنان در برابر خشونت و لایحه رومینا بار دیگر دیده شود 

و اگر لازم باشد در آن بازنگری اتفاق بیفتد.
 اگر بخواهیم به جریــان افتادن لایحه رومینا را مطالبه کنیــم،  باید کجا را هدف   �

بگیریم؟
بایــد از مجلس بخواهید به این لایحه رســیدگی شــود یا دوبــاره نظر دولت را 
بخواهند و ان شاءاالله دولت تأیید می کند و این لایحه به روال و جریان عادی رسیدگی 

به لوایح برگردد.
 به نظر می رسد که به خاطر مسائل فقهی لایحه رومینا به نتیجه نمی رسد. آیا شما با   �

مراجع جلسه داشتید؟ راه حلی وجود دارد؟
این بحث ابعاد فقهی دارد و باید روی آن بحث شــود. یکی از کارهایی که در آن 
دوره به صورت مستمر انجام می دادیم گفت وگوی فقهی حقوقی با حوزه های علمیه 
بود. آن دوره حدود ۱۴- ۱۵ لایحه در قوه قضائیه و دولت آماده کردیم و بعضی از این 
لوایح مثل این لایحه برای مجلس رفت. همه اینها سند پشتیبان داشت و نشست های 
گفت وگویی با حوزه علمیه و با دانشــگاه مفید داشــتیم. اگر یک مطالبه جدی باشد، 
می شــود برایش راه حل های میانی پیدا کرد. مســیر گفت وگو و رسیدن به اجماع در 
رابطه با این گونه لوایح مســیر دشواری اســت، ولی شدنی است. کما  اینکه در مورد 
لایحه تأمین امنیت زنان در برابر خشــونت مدت ها با قوه قضائیه گفت وگو داشتیم و 
حتی یک نشســت چهارروزه، روزی ۱۰- ۱۲ ساعت گفت وگو و مباحثه با معاونین قوه 
و دادستان ها داشتیم. در نهایت توانستیم تأیید قوه قضائیه را برای ورژنی از این لایحه 

بگیریم تا بتوانیم با این تأیید جلو برویم.
 چگونه می شــود لایحه رومینا را به یک مطالبه جدی تبدیل کرد؟ برای معاونت   �

جدید چه پیشنهادی دارید و چه کار باید کرد تا این لایحه به نتیجه برسد؟
ان شــاءاالله خانم دکتر بهروزآذر با قدرت پیگیر این لوایــح خواهند بود و به کار و 
تلاش ایشان بسیار امید داریم. همکاری تشکل ها مثل تشکل های تخصصی در حوزه 
کودک، خانواده و مباحث حقوقی در این حوزه می تواند خیلی کمک کند. رســانه ها 
می توانند خیلی کمک کنند. اینها بحث های انتزاعی نیســت. همیشه این اتهام وارد 
می شــود که اینها تصوراتی است که از جای دیگر گرفتید؛ اما اینها واقعیت های کف 
جامعه ماســت که در حال رخ دادن اســت و در همه جای دنیا هم هست. باید یک 

راه حل بومی و ملی و منطبق با قوانین و شرع مقدس برای این مسئله پیدا کنیم.
اینکه همه چیز را موکول کنیم به اینکه غرب زدگی و دســتور کار خارجی اســت، 
راه حل نیست و معضلات اجتماعی ما را حل نمی کند. این چیزی نیست که آن را زیر 
فرش بگذاریم. منتقدین می گویند ازدواج را تســهیل کنید. یکی از ابعاد مهم تسهیل 
ازدواج این اســت که دختر و پسر احساس کنند می توانند با هم خوب زندگی کنند و 
از خانواده و ازدواج احساس تهدید نکنند. دختر فکر نکند ازدواج او را در یک شرایط 

تحمیلی می برد. می توانیم چنین فضایی را در رابطه با خانواده با قوانین تسهیل کنیم؛ 
یعنی خانواده را محل امنی برای همه قرار بدهیم.

 وقتی قتل ناموســی را پوشش دادیم، خیلی اوقات دیدم، این خانواده ها مذهبی   �
نیســتند، بیشتر سنتی هستند. شاید اگر ادبیات ارائه این مسئله تغییر کند، بتوان کار را 
پیش برد. شاید اشکال ادبیات ماجراســت، اینکه قتل های ناموسی به بحث مذهب 
گــره می خورد. به نظرتان اگر این مباحث از هم تفکیک شــوند لایحه رومینا به نتیجه 

می رسد؟
این نکته ظریف و درســتی است. خانم زهرا شــجاعی در دوره ای که مشاور امور 
زنان آقای خاتمی بودند مطالعه ای در ارتباط با خشــونت خانوادگی علیه زنان و کلا 
خشونت داخل خانواده های ایرانی در ۳۱ استان انجام دادند اما بعد از ایشان نه تنها 
به فراموشــی سپرده شد و خیلی گشــتیم تا بالاخره در آرشیوی توانستیم سوابق این 
مطالعــات را پیدا کنیم. کلا مطالعه در رابطه با این موضوعات تابو و حرف مگو بود 
و نباید مطرح می شــد؛ در حالی که اورژانس اجتماعی، بهزیســتی، پزشکی قانونی و 
زندان ها این آمار را داشــتند؛ اما جریانی هست که ترجیح می دهد این مسائل را انکار 
کند و به آنها نپردازد و فکر می کند انکار این مسائل می تواند به نوعی مشکل را تقلیل 
بدهد یا از دســتور کار خارج سازد تا طرح نشود. ولی مسائل اجتماعی با آسیب ها در 
هم تنیده اســت؛ معضلات خانواده را بدون توجه بــه معضلات بزرگ جامعه مثل 
اعتیاد، مشکلات اقتصادی، اشتغال، فشارهای تورمی و... نمی توان حل کرد. مشکلات 
به هم پیوســته اند و تأثیــرات خود را می گذارند و اثر نهایی اش روی خانواده اســت 
و در نهایت بســیاری از این رفتارها هیچ ارتباطی بــا رفتارهای مذهبی ندارد. ممکن 
اســت توجیهی برایش پیدا کنند، ولی خیلی ارتباطی بــا رفتارهای اعتقادی ندارد و 
اکثرا تعصبات قومی یا اختلالات رفتاری است. به همین سبب سعی می کردیم روی 
موضوع مهارت های خوب زیســتن و توجه به بحث آسیب ها گفت وگو کنیم. یکی از 
طرح هایی که در آن دوره اجرا کردیــم و امیدوارم خانم بهروزآذر بتواند ادامه بدهد 
ارتقای تاب آوری اجتماعی اســت. در دوره ای خانم مولاوردی این کار را شروع کرده 
بود و ما با همکاری تشــکل ها کار ایشــان را ادامه دادیم و توانستیم در حدود هزارو 
۱۰۰ روســتای ایران با کمک تسهیلگران و تشکل ها، طرحی را تحت عنوان تاب آوری 
اجتماعی اجرا کنیم. به این مفهوم که معضلات و آسیب های اجتماعی هر جامعه ای 
را اول کنشگران اصلی جامعه درک کنند و برسند به اینکه مشکلات اصلی شان مثلا 
بی کاری، اعتیاد، مشــکلات ناشی از ساختار روســتا، خرافات و... است و سپس نحوه 
مواجهه صحیح با آن را با کمک تسهیلگران پیدا کنند. اگر این زاویه دیده شود، شاید 
بشــود گفت تدریجا به ســمت جامعه ای برویم که خشونت به حداقل برسد و فقط 

مواردی باشد که واقعا جرم انگاری شود.
 آیا در حال حاضر، صاحبان قدرت و اینکه می خواهند یک جریان رادیکال را پشت   �

خود داشــته باشند، باعث می شود این لوایح به نتیجه نرسد یا باید تقصیر را در راهی 
که طی شده ببینیم؟

طی ســه سال گذشــته این موضوعات اصلا در اولویت نبود. اصلا نگاهی نسبت 
به این مســائل نبوده که بخواهند این موضوعــات را در نظر بگیرند. اگر لایحه تأمین 
امنیت زنان در برابر خشونت در مجلس مطرح شد به خاطر فشار افکار عمومی بعد 
از ماجراهای ســال ۱۴۰۱ بود. اما امیدوارم در دوره جدید با تحول بزرگی که با آمدن 
دکتر پزشکیان رخ داده و رویکردی که الان نسبت به موضوعات اجتماعی، سیاسی و 
فرهنگی وجود دارد که از جریان و تفکر اصلاحات بهره می گیرد؛ نســبت به خیلی از 

موضوعات تغییر موضع جدی اتفاق بیفتد.
 یعنی نگاه صاحبان قدرت تغییر کرده است؟  �

امیدوارم تا حد زیادی تغییر کرده باشد. فکر می کنم بعد از اتفاقات سال ۱۴۰۱ و با 
انتخابات ســال ۱۴۰۳ و آمدن آقای دکتر پزشکیان رویکردها خیلی تغییر کرده است. 
امیدواریــم دولت وفاق ملی بتواند خیلی از ایــن موضوعات که محل اختلاف بود و 
شــاید در دوران قبل به خاطر همین اختلاف نظرها متوقف ماند را در این دوره با نگاه 

وفاق حل کند.
 به هر حال تغییر اتفاق افتاده اســت. زمانی که شما در بدنه دولت بودید درباره   �

برخی مسائل مثل حجاب اجباری حتی نمی شد حرف زد و امروز در صداوسیما مطرح 
می شود. آیا حس شنیده شدن این صداها را در مجلس و بدنه قدرت هم حس می کنید 

یا نه؟
امیدواریم مجلس با قدری تأمل این صداها را بشــنود؛ چون مسئولیت سنگینی 
بــر عهده گرفته؛ یعنی دولت وفاق ملی به وفاق ملی به مفهوم کل حاکمیت تبدیل 

شده است.
 لایحه رومینا قدمت پنج ســاله دارد، اما لایحه امنیت زنان علیه خشونت بیش از   �

یک دهه است که بلاتکلیف مانده . چطور می توان کاری کرد این لایحه به نتیجه برسد؟
زمانی که خانم زهرا شــجاعی مطالعات مربوط به خشونت علیه زنان را در مرکز 
مشــارکت امور زنان انجام داد، یک مطالعه ملی خیلی بزرگ و مهم بود و نشان داد  
مسئله خشونت یک مسئله جدی اســت. بعدها مطالعات اجتماعی مختلفی روی 

ایــن مســائل ادامه پیدا کرد و در نهایــت به لایحه ای تبدیل شــد. زمانی که من (به 
معاونت امور زنان ریاســت جمهوری) آمدم، خانم (شهیندخت) مولاوردی هم روی 
این لایحه کار کرده بود و ســعی کردیم برای رسیدن به متن واحدی که مورد اجماع 
باشد، گفت وگویی با قوه قضائیه داشته باشیم. در اولین جلسه ای که دولت دوازدهم 
با رهبری داشــت، ایشان به من گفتند و مثال هم زد  که مسئله خشونت علیه زنان و 
اینکه خشونت در خانواده اتفاق بیفتد، در شأن زن ایرانی نیست و تأکید کردند اگر این 
مسئله نیاز به قانون دارد روی این مسئله کار کرده و حلش کنید؛ این نباشد که شاهد 
گزارش هایی از خشــونت در داخل خانواده باشیم. خیلی قوت داد که رهبر به عنوان 
یک فقیه جامع الشرایط این سخن را گفته است. متأسفانه گاهی اوقات برداشت هایی 
راجع به مسائل فقهی می شود که انگار قرار است گره ایجاد کند؛ در حالی که این طور  
نیســت و یکــی از کارکردهای مهم ولایت فقیه این اســت که راه حــل ایجاد کند تا 
حکمرانی خوب اتفاق بیفتد و قرار است مردم اجازه داشته باشند خوب زندگی کنند.
پشت این موضوع را گرفتیم و نشست های مفصلی با قوه قضائیه و حوزه علمیه 
داشــتیم. مدیران حقوقی و کارشناسان حقوقی روی این موضوع مفصل کار کردند و 
در نهایت به یک متن اجماعی با قوه رســیدیم و با امضای معاونان قوه و دادستان ها 
بــرای تأیید نهایی نزد آقای آملی لاریجانــی (رئیس وقت قوه قضائیه) رفت. در آنجا 
پیگیر بودیم، متأسفانه از جای دیگری با این مسئله برخورد سیاسی می شد و حتی در 
جاهایی گفته بودند این برجام خانم ابتکار اســت؛ در حالی که این یک لایحه حقوقی 
بود و قرار بود یک مسئله اجتماعی را حل کند. ولی رویکرد جریان خاصی این بود که 
دولت آقای روحانی نباید دستاورد داشته باشد و باید در هر حوزه ای شکست بخورد 
تا این تفکر ادامه دار نشــود. به همین دلیل این لایحه یک سال و نیم متوقف ماند. در 
جلسات مربوط به آسیب های اجتماعی که در خدمت رهبری داشتیم، رهبری از من 

پرسیدند که لایحه چه شد؟ گفتم دست آقای آملی لاریجانی است.
قانونا ایشــان باید نظــر نهایی را بدهد تــا لایحه بتواند به دولت بیاید و توســط 
رئیس جمهور به مجلس برود. بعد هم آقــای آملی لاریجانی از قوه قضائیه رفت و 
آقای (ابراهیم) رئیســی آمدند. در اولین نشست معارفه ای که آقای رئیسی داشتند، 
شرکت کردم و ایشان دقیق موضوع را گرفتند و گفتند موضوع مهمی است و سه ماه 
بعد با ایجاد کمی تغییر، آقای رئیســی لایحه را فرســتادند و این اتفاق خیلی مهمی 
بود. بعد از یک سال و نیم توقف، لایحه به دولت آمد و کار مختصری روی آن شد و 
با امضای آقای روحانی به مجلس رفت، اما متأسفانه در مجلس مانند لایحه رومینا 
پنج ماه اعلام وصول نشــد و متوقف ماند. وقتی اعلام وصول شد، بحث هایی مطرح 
شــد و باز هم متوقف ماند. بعد از حوادث سال ۱۴۰۱ که دوباره در صحن مطرح شد 
و مذاکراتی در صحن مجلس هم شــکل گرفت، ولی دوباره به کمیســیون برگشت. 
علتــش هم این بود که عده ای کلا با فضای این لایحه مخالفت داشــتند و می گفتند 
این لایحه به زنان خیلی قدرت می دهد و خانواده را تضعیف می کند؛ در حالی که اگر 
از نظر حقوقی چنین اســتحکامی در خانواده باشد، خشونت کمتری در خانواده رخ 
می دهد؛ یعنی فرد متوجه این هســت که قانون از زن و کودک حمایت می کند. آقای 
قالیباف موافق و پیگیر این لایحه بوده و حتی در مناســباتی که بود، به ایشــان پیغام 
دادم که این لایحه را بیاورند و روی آن کار کنند. خواســت و تلاش ایشان بود که این 
لایحه بیاید، ولی جریاناتی که کم و بیش هم با جریانات سیاسی و هم با طیف خاصی 
از نظر فکری گره خوردند، کلا موافق این نوع تحولات مثبت اجتماعی نیستند. آنها از 
مدت ها قبل مانع هر گونه امید افزایی در داخل جامعه ایران شدند و فکر می کنم اینها 
عامل اصلی درجا زدن لایحه هستند. متأسفانه تغییرات زیادی در لایحه در دوره جدید 
ایجاد شــد؛ مجلس طرحی داشت و لایحه را با آن ادغام کرد و برخی از حقوق دانان 
می گویند لایحه را برگردانید. مثلا در لایحه ارتقای امنیت زنان در برابر خشونت، کلمه 

خشونت را تغییر دادند و تفکرشان این است که از کلمه خشونت استفاده نشود.
 وقتی با برخی از شخصیت های همین جریان سیاسی حرف می زنیم به نظر دلیل   �

اصلی برخوردشان با این گونه لوایح، خدشه دارشدن پایگاه اجتماعی و رأی شان است. 
نظر شما این نیست؟

بله، اینها از ابتدا در بحث های سیاســی خود یک محور را دنبال می کنند و اینکه 
طیف مقابل شــان یک طیف غرب زده است و می خواهد دســتور کار خارجی را اجرا 
کند. اتهامی که از ابتدا به ما در دوره آقای روحانی می زدند، چه به خانم مولاوردی و 
چه به من، این بود که می گفتند دارید سند ۲۰۳۰ را اجرا می کنید؛ در حالی که ما تمام 
بحث هایی که داشتیم، منبعث از تعالیم قرآنی و مباحث فقهی بود و تمام تیم همکار 
ما تیم های حوزه علمیه بودند. این بحث ها اســتدلالی نبود و فقط یک انگ سیاسی 
بود. برای اینکه می دانســتند با این انگ سیاســی می توانند ایــن موضوع را از چرخه 
خارج کنند و آن را به یک بحث سیاسی و ظن و گمان بد  تبدیل کنند. یعنی هر اقدام 
خوبی که ما پیش می بردیم، به نقطه ای که می رسید، می گفتند این اجرای سند ۲۰۳۰ 

است و موضوع کلا متوقف می شد.
 این جریان سیاســی می شــنود و نمی خواهد انجام بدهد، پس چطور می توان با   �

گفت وگو کار را پیش برد؟

آنها در حوزه سیاســی خود گیر کرده اند؛ یعنی به جای اینکه در برابر حق تسلیم 
باشــند، در موضع سیاســی خــود گیر کرده اند. راه حل این اســت کــه اجماعی بین 
مســتقلین، اصلاح طلبان و جریانی که الان در مجلس شــکل گرفته و می خواهد در 
دولت شکل بگیرد، ایجاد شود؛ یعنی وفاق ملی ایجاد شود. باید راه حل هایی پیدا کرد 
که پشتش اجماع ملی شکل بگیرد و این جریان هم در برابر آن اکثریت حتما همراه 

می شود و کوتاه می آید.
 همه جای دنیا بخشــی از جامعه دارای نگاه تند و رادیکال نسبت به موضوعات   �

مختلف هستند. آیا نباید طرز تفکر این عده یعنی همان سبد رأی را تغییر داد؟
همیشــه تلاش این بوده که به یک نظر مشــترک برسیم و گفت وگو شکل بگیرد. 
لایحــه ای که در ابتدا پیشــنهاد دادیم با لایحه ای که قوه قضائیــه روی آن کار کرد و 
به مجلس رفت متفاوت بــود. دیدگاه های طیف های گوناگون را در آن لحاظ کردیم  
و معتقد بودیم که باید به اجماعی برســیم تا بتوانیم لایحه ای به مجلس بفرستیم 
که اگر تصویب شــد، اجرا شود؛ یعنی قوه قضائیه و نیروی انتظامی اجرا کند. ممکن 
اســت مجریان هم در نهایت چنین تفاوت دیدگاهی داشــته باشند؛ اما در نهایت اگر 
عده ای نخواهند با این اجماع باشــند، مشکل ایجاد می شود. درباره عدالت جنسیتی 
همین مســیر را رفتیم و با تمام دستگاه ها، بخش های ذی ربط، شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و حوزه های علمیه کار کردیم و شاخص های عدالت جنسیتی که در هشت 
محور تصویب شــد. ولی وقتی اجماع ایجاد شــد، همان طیــف خاص برخلاف این 
اجماع مسائلی را مطرح کردند. در عالی ترین سطوح هم ارتباط داشتند و در آنجا هم 
مسائلی مطرح کردند تا موضع گیری هایی علیه این سند گرفته شود و این عنوان داده 
شود که همان دستور کار خارجی است و بحث عدالت جنسیتی برگرفته از سندهای 
خارجی است؛ درحالی که این طور نبود و برگرفته از فرهنگ ایرانی و اسلامی خودمان 
بــود. اما برای اینکه آن را از رده خارج کنند و امید و تحول ایجاد نکند و رقیب نتواند 
برگ برنده ای داشــته باشد، این کار را کردند. می بینید مسائل سیاسی چقدر می تواند 
ضربــه بزند. در اینجا حق پذیری نبود و این بود که رقیب نباید در این مســئله موفق 
شــود و دولت دوازدهم نباید به هر قیمتی موفق شود؛ چراکه اگر موفق شود، کارش 
اســتمرار پیدا می کند و جامعه امیدوار می شــود و در انتخابات بعدی هم به او رأی 
می دهد. پس باید آدرس اشــتباه بدهند. آدرس های غلطی که می دهند، باید فضایی 
ایجــاد کند که این کارها پیش نرود. این تا جایی، با اجماع ســازی قابل حل اســت و 
بقیه اش این است که وقتی قانون، سیاست و اکثریت یک خط مشی یا سیاستی را دنبال 

می کنند، اقلیت باید تمکین کنند.
 بعد از اعتراضات سال ۱۴۰۱ اگر لایحه تأمین امنیت زنان علیه خشونت به مجلس   �

برود می تواند قدری تنش زدایی کند؟
می توانــد خیلی امیــد ایجاد کند. بایــد کارهای زیادی شــود و دولت چهاردهم 
اقدامــات زیادی در ایــن زمینه انجام بدهد و یکی هم این لایحه اســت که می تواند 
خیلی کمک کند و مؤثر باشــد . لایحه رومینا و لوایح دیگر و پیشبرد برنامه هایی مثل 
گفت وگوی ملی خانواده و گفت وگوی بین نسلی هم هست. در حال حاضر ضرورت 
گفت وگوی بین نسلی خیلی بیشتر شده است. گفت وگو به مفهوم شنیدن صدای نسل 
جوان خیلی مســئله مهمی است. این مســئله سال هاست که دارد مطرح می شود، 
اما اینکه چرا با آن مقابله و برخورد سیاســی می شود، سؤال مهمی است. بسیاری از 
موضوعاتی که می شنویم مسائلی است که سال ها قبل به عنوان راه حل مطرح شده، 

ولی دائم با موانع سیاسی و برخوردهای غیرمنطقی متوقف شده است.
 آیا آنچه در سال ۱۴۰۱ اتفاق افتاد به این جریان نشان نداد که باید میزان تحملش   �

را بالا ببرد؟ اینکه آدم هایی مثل من و دهه هشتادی ها را باید بپذیرد؟
بله، قطعا همین طور اســت و باید تحمل و انعطاف پذیری آن را بالا ببرد. بیشتر از 
تحمل است و باید آنها را بپذیرد و درک کند. زمانی که وزیر کنونی آموزش و پرورش 
(کاظمــی) معاون آقــای حاجی میرزایی بود، تعاملات زیادی با ایشــان و آموزش و 
پرورش داشتیم که یکی گفت وگوی بین نسلی و دیگری گفت وگوی ملی خانواده بود 
و الان می توانیم انتظار داشته باشیم گفت وگوی ملی خانواده و گفت وگوی بین نسلی 
را ادامه بدهند. این به عنوان یک راهبرد برای ارتباط با این نسل نه فقط برای دختران، 
بلکه برای همه اســت. آن موقع بــا آقای حاجی میرزایی و آقــای کاظمی معاونت 

پرورشی طرح های مشترک دیگری هم داشتیم که بعضی از آنها زمین مانده است.
ســال ۱۴۰۱ یک سرود ملی تحت عنوان دختر ایران داشتیم، خیلی رویش کار شد 
و مورد اســتقبال قرار گرفت و آموزش و پرورش ایراداتی را که گرفت  برطرف کردیم، 
اما ابلاغ نشــد. چرا سرودی که می توانســت امید و نشاط ایجاد کند و به نسل جوان 
دختران ما انرژی مثبت بدهد، متوقف شــد؟ طرح دیگری با آموزش و پرورش پیش 
بردیم که دو ســه سال قبل از حوادث سال ۱۴۰۱ بود و این بود که چرا باید دختران ما 
در داخل مدارس دخترانه حجاب داشــته باشند. به من می گفتند چرا مدارس آقای 
حداد عادل را مثال می زنید؟ گفتم از جنبه های دیگر به آن کار ندارم، آقای حداد عادل 
با افتخار می گوید داخل مدارس من دختران باید حجاب شــان را بردارند و هیچ کس 
حق ندارد در داخل مدرســه با حجاب باشــد. این برنامه را پیشنهاد دادیم و رسما با 

وزیر آمــوزش و پرورش مکاتبه کردیم و آقــای حاجی میرزایی هم نظر مثبت دادند. 
یک  ســری ایرادات بود و مسائل مربوط به بودجه مطرح شد و شورای شهر هم برای 
مناسب سازی مدارس بودجه گذاشت ولی متوقف شد. البته به کرونا هم برخوردیم. 
با نگاه اجتماعی که آقای کاظمی دارد انتظار است این برنامه را در مدارس دخترانه 
پیش ببرد. این حداقل کاری اســت که می شــود برای دختران کرد، اینکه دختران در 
داخل مدارس اجبار به حجاب نداشته باشند و آزاد باشند، می تواند خیلی کمک کند 
و قدری تنش زدایی کند و تعامل و ســیگنال خوبی خواهد بود، بعد از حوادث ســال 
۱۴۰۱ و مســمومیت های داخل مدارس و برخوردهایی که با مدارس دخترانه می شد 

این طرح تلطیف فضا و امیدواری خواهد بود.
 پس از اعتراض ســال ۱۴۰۱ و اتفاقی که برای مهسا امینی در گشت ارشاد افتاد،   �

معاونت زنان دولت ســیزدهم واکنشی نشان نداد و انتظاری هم نداشتیم که واکنش 
نشان دهد. زمانی که در معاونت زنان بودید درباره گشت ارشاد هشدار داده بودید؟

بلــه، کلا در دوره فعالیت های اجتماعی و اجرائی ام بارها و بارها درباره مســائل 
گشــت ارشــاد موضع گرفته بودم. درباره این موضوع در شورای شهر موضع رسمی 
گرفته بودم و ســخنرانی پیش از دســتور جلســه داشــتم. بعد که به معاونت زنان 
آمــدم، بارها در این زمینه صحبت کردم؛ چون مطالعــات از دوره خانم مولاوردی و 
دولت دوازدهم در این زمینه موجود بود و همگی نشــان می داد این روش ها و شیوه 
برخوردهای خشــن و ســلبی درباره حجاب جواب نداده و نتیجه مطلوب را نداشته 
اســت و روند به این سمت بوده که فقط نارضایتی و دلسردی ایجاد کرده و باید یک 

کار اشتباه را از جایی درست کرد.
 این خواست را در اصلاح این روند نادرست می بینید؟  �

به نظر می رســد آقای دکتر پزشــکیان در برنامه های انتخاباتی شان راجع به این 
موضوع به صراحت حرف زدند و در دوره اتفاقات سال ۱۴۰۱ هم خیلی صریح صحبت 
کردند و منتقد بودند. طبعا الان که بحث وفاق ملی است، ایشان با گفت وگو باید به 
سمت حل وفصل مسئله برود. آن موقع هم این بحث را با وزارت کشور و ارگان های 
مختلف داشــتیم و نگاه آقای روحانی هم این بود که باید این مسئله را مهار کرد. در 
دوران آقای روحانی مسائل مربوط به گشت ارشاد بود، ولی خیلی کم رنگ شده بود.

 چرا باید بعد از این همه اتفاق وحشتناک به این عقلانیت رسید؟  �
با وجود اینکه بارها مســئله گفته شــد؛ اما با آن برخورد سیاسی می شود. حتی 
نگاه دینی ما و قرآن هم این نیســت. ما مســئله حجاب را منبعث از قرآن می بینیم 
و نــگاه قرآن درباره بحث حجاب یک نگاه افزایش ایمنــی برای زنان و محافظت از 
زنان و جلوگیری از آزار و اذیت زنان اســت؛ یعنی دارد به او احترام می گذارد و به او 
جایــگاه می دهد و عزتش را در نظر می گیــرد؛ در حالی که ما با نوع رفتاری که داریم، 
طوری القا می کنیم که انگار قرار اســت کنترلی روی زنان باشــد و باید این قدرت با 
قوت اعمال شــود، وگرنه جامعه به هم می ریزد. نگاه قــرآن با این نگاه خیلی فرق 
دارد. بحث حجاب هم به مردان و هم به زنان برمی گردد و نگاه قرآنی اول به مردان 
توصیه می کند که چشــم خود را فرو  افکنند؛ در حالی که ما همیشــه بحث حجاب، 
عفــت و پاکدامنی را از یک طرف می بینیم و یک زاویــه درباره آن داریم که این زاویه 

هم درست نیست.
 در بحث مسمومیت در مدارس هیچ دادگاهی تشکیل نشد و معاونت زنان دولت   �

ســیزدهم هیچ واکنشی نشان نداد. چه اتفاقی افتاد و چطور متوقف شد و پشت پرده 
چه خبر بود؟

من هم در حد رســانه در جریانم، چون مســئولیت رســمی نداشــتم. در اواخر 
اعتراضات سال ۱۴۰۱ در شورای عالی امنیت ملی دو جلسه دعوت کردند و بحث های 
جمعی درباره این موضوعات شــد و در آنجا بســیاری از این مسائل را مطرح کردم و 
بعد هم نشستی در دانشــگاه تهران بود، ولی خیلی اطلاع دقیقی نداشتم، اما کاملا 
مشخص بود یک جریان سازمان دهی شده پر قدرت و با پشتوانه، دارد این کار را می کند 
و واکنش رهبری یک واکنش بسیار قوی بود و ایشان کار را حرام و خطرناک دانستند. 
کاملا مشــخص بود که دارد یک اتفاق عجیب رخ می دهد که متأسفانه با مماشات 
دستگاه های متولی مواجه بود. مسئله ساده ای که می توانستند خیلی سریع سر نخ را 

پیدا کرده و به آن رسیدگی کنند، چند هفته ادامه داشت. امیدوارم دیگر تکرار نشود.
 به نظرتان همین الان آتش زیر خاکستر نیست؟  �

نه، امیدوارم در فضای جدید دیگر مطرح نباشد. دولت چهاردهم دولتی است که 
قرار است مسائل را حل وفصل کند و امید جدیدی برای نسل جوان ایجاد شده است؛ 
امید برای زندگی بهتر و توجه به مطالبات، حق و حقوق و عزت و کرامت انسانی شان. 

باید خیلی امیدوار باشیم.
 لابه لای صحبت های تــان درباره مطالبات، طرح ها و لوایــح معاونت امور زنان   �

ریاست جمهوری که نیمه کاره مانده است، صحبت کردید. آیا طرحی بود که به نتیجه 
رسیده باشد و پیشنهاد می کنید ادامه پیدا کند؟

بــا وزارت ورزش و جوانــان همکاری های گوناگونی در زمینــه حمایت از ورزش 
زنان داشــتیم. در مقطعی تیمی آمدند و با من ملاقات کردنــد، ازجمله خانم فائزه 

هاشــمی. وقتی خانم فائزه هاشــمی گفت بچه ها در مقطع ابتدایی آموزش تربیت 
بدنی نمی بینند، باور نکردم و فکر کردم یک شــایعه اســت و بعد بررســی کردیم و 
متوجه شــدیم از دوره ای در دولت آقای احمدی نــژاد به دلیل کمبود بودجه تربیت 
بدنی و ورزش برای دختران در مقطع ابتدایی تعطیل شــده است. اینها هم گزارشی 
دادند که چقدر افزایش وزن، ناراحتی های اســکلتی و استرس های روحی-روانی در 
ایــن مقطع زیاد بود. آموزش و پرورش اول گفت برای این کار بودجه ندارد، گفتیم به 
معلمان ابتدایی موجود آموزش بدهند و برای شان یک دوره ویژه فشرده درباره تربیت 
بدنی در اواخر تابســتان بگذارند. در تابستان آن سال با همکاری وزیر توانستیم به ۷۰ 

هزار معلم آموزش تربیت بدنی بدهیم.
 شما لایحه تربیت و آموزش جنســی برای معلمان، مربیان و کودکان و نوجوانان   �

را هم پیش بردید، اما متأسفانه این لایحه هم متوقف شد و بخشی از همکاری شما با 
آموزش و پرورش بود. چه اتفاقی افتاد؟

در دوره خانم شــهلا حبیبی مشاور ایشــان در طرح های مختلف بودم و با ایشان 
همکاری داشــتم. در ســال ۱۳۷۴ خانم حبیبی طرحی اجرا کرد و مطالعه ای درباره 
آسیب های بهداشــتی در مدارس دخترانه به ویژه از نظر بهداشت جنسی انجام داد 
و آن موقع یعنی ســال ۱۳۷۵ آمارها نشــان می داد آسیب ها خیلی بالاست و علت 
اصلی اش نادانی، نبود اطلاع رســانی و نبود آموزش و آگاهی درست است. آن زمان 
این طرح داده شــد و آقای دکتر مرندی گام هایی هم برداشــتند؛ ولی با برخوردهای 
خیلی تندی از طرف جناح تندرویی که گفتید، روبه رو شــدیم و متأسفانه همه کوتاه 
آمدند و این موضوع مســکوت ماند؛ اما مســائلش تشدید شــد و آمارها از افزایش 
بیماری های جنســی، روابط پرخطر در ســنین خیلی کم، بارداری ناخواسته و سقط 
جنین حکایت می کرد. من که ســال ۹۶ آمدم، یکی از موضوعاتی که در ذهنم مانده 
بود، این بود که برای این مســئله راه حل هایی بیابیــم. مأموریت اصلی را به کارگروه 
بهداشــت دادم. نتیجه مطالعه این بود که بچه ها اطلاعات به شــدت غلط راجع به 
مسائل را از همسالان می گیرند؛ الان هم اطلاعات به شدت غلط، باز هم وارد می شود. 
این اطلاعات غلط آنها را به رفتارهای پرخطر می کشــاند و آسیب هایی که اغلب در 

تمام زندگی شان با آنهاست.
اگر حرف مان این است که می خواهیم کیفیت زندگی را ارتقا بدهیم، مهم آگاهی 
و آموزش مهارت های خوب زیستن است. در همین راستا یک لایحه خیلی مهم تنظیم 
شد و با تأیید کمیسیون ها، تأیید فقهی و تأیید حقوقی به شورای عالی انقلاب فرهنگی 
رفت. این لایحه در جلســه اول شورای عالی انقلاب فرهنگی آمد و از نیمه جلسه به 
این موضوع رســیدیم و در دســتور کار بود. قبلش هم با آقای دکتر روحانی صحبت 
کرده بودم و ایشــان در جریان بحث و گزارش های آسیب ها در آموزش و پرورش بود 
و می دانســت موضوع چقدر مهم است و این لایحه مورد توجه ایشان بود. معلمان 
و والدین نمی دانند درباره این مســائل چگونه آموزش بدهند. ایشان حمایت کردند و 
مــن هم توضیح مختصری دادم که چه ســوابقی دارد و چقدر این کار با همکاری و 
اجماع انجام شده و چقدر فقها و حوزه علمیه در این کار دخالت داشتند و نظر کامل 
و جامــع همه طیف ها را گرفتیم. بعد آقای دکتر حدادعادل وقت گرفتند و اول کمی 
نگران شــدم که چه می خواهد بگوید؟! ایشان گفتند مدارس دخترانه و پسرانه دارم 
و دقیقا این درمان خیلی از دردها و مشکلات است و لایحه را خواندم و خیلی خوب 
اســت و حتما باید حمایت شود و ایشــان خیلی محکم دفاع کردند. در جلسه بعد، 
وقتی دســتور جلسه آمد، دیدم لایحه در دستور نیســت و با آقای دکتر عاملی، دبیر 
شورای عالی انقلاب فرهنگی، تماس گرفتم و گفتم برای چه، چیزی که مورد اجماع 
همه بوده و رئیس جمهور از آن حمایت کرده و هیچ کس در جلســه مخالفت نکرده 
بود، از دستور خارج شده است؟ همه افراد کلیدی از آن حمایت می کردند؛ مثل آقای 
دکتر حداد عادل که ایشان از نظر طیف های مختلف یک فرد فهمیده، کارکشته، متدین 
و انقلابی است و همه شاخصه ها را دارد. ایشان خیلی سربسته گفتند مسائلی پیش 
آمده و چیزهایی راجع به ایــن لایحه گفتند. گفتم چه گفتند؟ هرکس هر چه بگوید، 
باید از من بپرســید و این پیشــنهادی اســت که دولت رویش کار کرده و مهم است 
و جواب گوی معضلات امروز نوجوانان ماســت. متأســفانه این لایحه به دلیل اینکه 
نیروهای تندرو و تفکر خاص گفته بودند این اجرای سند ۲۰۳۰ است، از دستور خارج 
شده بود. در حالی که در همان جلسه آقای حداد عادل گفتند حالا که قرار نیست سند 
۲۰۳۰ را اجرا کنیم، خودمان باید ابزار ملی برای پیشــبرد برنامه های درســت داشته 
باشیم و این یک ابزار ملی و سیاست ملی است. با اینکه آقای حداد عادل چنین حرفی 
زدند، ولی افراد تندرو گفته بودند خانم ابتکار ســند ۲۰۳۰ را در دســتور آورده است؛ 
یعنی بدون اینکه حتی آن را خوانده باشــند و بدانند مطلب چیســت، چنین حرفی 

زدند؛ چون تصور ذهنی شان این بوده که مطلب مطرح شده حتما سند ۲۰۳۰ است.
 آیا با وزارت کار و وزارت علوم هم همکاری مشترکی داشتید و لایحه هایی هست   �

که روی زمین مانده باشد؟
چند همکاری مشــترک با وزارت کار داشتیم که یکی از مهم ترین هایش در زمینه 
ســازمان اورژانس اجتماعی بود. یکــی از طرح های خوب معاونــت زنان آن زمان 
تقویــت اورژانس اجتماعی بود. از وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی انتظار اســت که 
لایحه سازمان اورژانس اجتماعی را به دولت بیاورد. این لایحه در اواخر دوره دولت 
دوازدهم در کمیســیون اجتماعی دولت مطرح شد که متأسفانه در دولت سیزدهم 
اصلا ارائه نشد. سازمان اورژانس اجتماعی قانون ندارد و نیاز به قانون دارد و یکی از 
مهم ترین سازوکارها برای مقابله با آسیب های اجتماعی است. برای توان افزایی زنان 
در حوزه اشــتغال زنان سرپرســت خانوار معاونت زنان طرح های مشترکی با وزارت 
کار داشتیم که انتظار می رود ادامه پیدا کنند. مشکلی وجود دارد که به همکاری بین 
مرکــز آمار ایران، معاونت زنان و وزارت کار نیاز اســت که در بحث گزارش دهی آمار 
مربوط به اشــتغال زنان ایرانی اســت. فکر می کنیم مشکلاتی در نحوه گزارش دهی 
وجــود دارد و باید این آمار اصلاح شــود. پروژه مشــترک خیلی مهمی تحت عنوان 
کمند با وزارت علوم، تحقیقات و فناوری داشتیم و در دو یا سه سال دولت دوازدهم 
آن را در ۱۸ اســتان اجرا کردیم که دختران دانشــجو در ترم آخر یک دوره کارآفرینی 
می دیدند. جشنواره زن و علم به نام پروفسور مریم میرزاخانی را داشتیم که امیدواریم 
باز هم معاونت زنان و وزارت علوم به صورت مشــترک این دوره را برگزار کنند. یکی 
دیگر از کارهایی که انتظار اســت دولت چهاردهم با قــوت دنبال کند، انتصاب زنان 
در مدیریت های میانی و عالی اســت. یکی از مسائل مهم که در دوره دولت یازدهم 
و دوازدهم پیش رفــت، این بود که برای انتصاب مدیران زن در مدیریت های عالی و 

میانی برنامه تسهیلگری در دولت را پیش بردیم.
 اشاره کردید که هم زمان با لایحه رومینا، طرح گفت وگوی ملی خانواده را هم پیش   �

بردید. این طرح به کجا رسید؟
طرح گفت وگوی ملی خانواده در راســتای ارتقــای مهارت های ارتباطی اعضای 
داخل خانواده بود. مطالعات نشــان می داد یکی از معضلات و چالش های خانواده 
ایرانــی و کلا خانواده ها در دنیا بحث های ارتباطی اســت که حرف همدیگر را درک 
کنند. جوانان احســاس می کنند شنیده نمی شوند و بزرگ ترها تصور می کنند به آنان 
احترام گذاشــته نمی شود و این کشــمکش در همه خانواده های دنیا و خانواده های 
ایرانی وجود دارد؛ بنابراین طرحی تحت عنوان گفت وگوی ملی خانواده را با همکاری 
تشــکل های فعال در این حوزه مثل انجمن جامعه شناسی ایران، کانون گفت وگوی 
امام موســی صدر، انجمن اولیا و مربیان و آمــوزش و پرورش پیش بردیم. این طرح 
در آن موقع هم زمان (با لایحه رومینا) داشــت جلو می رفت. همان موقع بحث مان 
بــا آموزش و پرورش این بود که مهم ترین بخش فعالیت شــان در آموزش و پرورش 
باید آموزش خوب زیســتن و مهارت های زندگی باشــد و مهم ترین مسئله ای که باید 
دانش آموز بتواند در طول دوره آموزشــی اش، چه ابتدایی و چه متوسطه فرا بگیرد، 
این مهارت هاســت. براساس آماری که آموزش و پرورش به ما داد، حدود دو میلیون 
دانش آمــوز این آموزش هــا را دیده بودنــد. اتفاقی که برای رومینا افتــاد، قدری به 
مســئله شکاف بین نسلی و فاصله ای که بین نسل جوان و خانواده ها و والدین است، 

برمی گردد.
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محمد امامی
تحلیلگر امنیت غذایی

علیرضا بابازاده

بررسی مطالبات زنان از دولت چهاردهم و مجلس در گفت وگوی تفصیلی با معصومه ابتکار

از لایحه رومینا تا 
مسمومیت در مدارس

صدای زنــان را بشنوید
نرگس، مادری مستأصل از یک شهر کوچک در استان خراسان رضوی با من تماس می گیرد و می گوید 
شوهرش به جرم قتل پسر پنج ســاله اش فقط به چهار سال زندان محکوم شده است. می پرسد: این 
چه عدالتی اســت؟ من جوابی ندارم. به گفته وکیل نرگس، شوهر برای انتقام از او و با اطلاع از اینکه 
مجازاتش حداقلی است، دست به این کار زده بود. من به عنوان یک روزنامه نگار جوابی برای گریه ها 
و درد این مادر جوان ندارم، اما نگاه و دردش من را رها نمی کند. مثل نگاه مظلوم رومینای ۱۴ ســاله 
که خرداد سال ۹۹ با داس توسط پدرش کشته شد. در جریان بررسی پرونده معلوم شد که پدر با علم 
به اینکه مجازاتش حداکثر  ۹ ســال خواهد بود، رومینا را به قتل رساند. همان زمان تحت تأثیر آنچه 

بر سر رومینا آمد، لایحه تشــدید مجازات پدر و جد پدری با عنوان لایحه رومینا در دولت دوازدهم تنظیم و به مجلس 
فرستاده شد، اما لایحه مسکوت ماند و امروز تابستان سال ۱۴۰۳، مدتی است که پدر رومینا آزاد شده است. سرنوشت 
لایحه رومینا مقدمه ای اســت برای آنکه بدانید چرا زنان و مادران ایران سال های سختی را پشت سر می گذرانند. تمام 
مطالبات زنان در چارچوب قانون و لایحه به جای اینکه تصویب و اجرائی شــود از پســتوهای مجلس سر در می آورد. 
تمام مطالبات و تلاش های زنان و خانواده ها در سایه انگ هایی چون «غرب زدگی» نمی تواند از مجرای قانونی به جایی 

برســد. لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشــونت بیش از یک دهه است که به نتیجه 
نمی رسد. با وجود تمام طرح های تحقیقاتی و مطالعاتی درخصوص آسیب های گشت ارشاد، حضور 
این گشت ها در دولت سیزدهم پررنگ تر شــد و پس از جان باختن مهسا امینی در جریان دستگیری 
توســط گشت ارشاد، اعتراضات سال ۱۴۰۱ رقم خورد و در ادامه به خشونت کشیده شد. کمی پس از 
پایان اعتراضات جریانی به مسمومیت در مدارس دخترانه پرداخت. هیچ کس دستگیر نشد، هیچ کس 
محکوم نشــد و فقط با هشدار مقام اول مملکت در اســفند ۱۴۰۱ بود که این جریان متوقف شد. بعد 
از این دوران ســخت، دولت چهاردهم با وعده وفاق و پایان گشــت ارشاد به میدان آمده است. در 
همین راســتا پای صحبت های معصومه ابتکار، معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور در دولت دوازدهم نشستیم و 
در یک گفت وگوی تفصیلی از او درباره لوایح و طرح های بر زمین مانده، مخصوصا لایحه رومینا پرسیدیم. اینکه چه باید 
کرد تا بالاخره این تلاش ها به نتیجه برسد و آیا دولتمردان بعد از اعتراضات ۱۴۰۱ متوجه ضرورت تغییر شده اند یا خیر، 
ابتکار در این گفت وگوی تفصیلی با اشاره به تلاش هایش در معاونت امور زنان و خانواده، از موانع، انگ ها، تهمت ها و 

سختی های کار گفت. اینکه یک گروه اقلیت تندرو مانع پیشرفت کار می شدند و الان در اقلیت قرار گرفته اند.

فرانک جواهری
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